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تالاب هامون نیازمند پیگیری 
در سطح کلان است

نشســت کارگروه تالاب ها درباره بررســی 
اســتان  در  هامــون  تــالاب  وضعیــت 
بــا حضــور شــینا  سیستان و بلوچســتان 
انصاری معــاون رئیس جمهــور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست، احمدرضا 
لاهیجــان زاده  معــاون محیــط زیســت 
دریایــی و تالاب ها، صدیقــه ترابی  معاون 
محیط زیست انســانی، معاون استانداری 
وزارت  نماینــدگان  سیستان و بلوچســتان، 
امور خارجــه، معاونت راهبــردی، وزارت 
نیرو و وزارت بهداشــت برگزار شــد. شینا 
انصاری در این جلســه گفت: ما مســائل 
زیادی درباره تالاب هامون داریم که امروز 
به بحران بدل شده است. این موضوع باید 
در ســطح کلان مطرح و پیگیری شود و در 
این رابطه با آقای ظریف، معاون راهبردی 
رئیس جمهور و آقــای عراقچی، وزیر امور 
خارجه گفت وگو خواهیم کرد. وی با تأکید 
بر ضرورت حل وفصل موضوعات مرتبط با 
تالاب هامون گفت: ما به یک بسته عملیاتی 
متشــکل از مجموعه راهکارهای اجرائی 
نیازمندیم که دیپلماســی آب از مهم ترین 
ابزارهاســت. بــر این اســاس، نیاز اســت 
کارگروهــی ذیل قانون حفاظت از تالاب ها 
درباره وضعیت تالاب هامون برگزار شود. 
انصاری تأکید کرد: همان طور که ســازمان 
حفاظت محیط زیست نقش مطالبه گری 
خــود را در حقابــه تالاب هامــون انجام 
می دهــد، نیازمند همکاری دســتگاه های 
دیگر از جملــه وزارت امــور خارجه، نیرو، 
راه و شهرســازی، جهاد کشاورزی و وزارت 
کشــور هســتیم تا نقش خود را به بهترین 
شکل در حفاظت از تالاب هامون ایفا کنند. 
بنابراین باید پیگیری های مستمر درباره این 
تالاب انجام شــده و موضوع رها نشــود. 
امیدواریم بــا هماهنگی بین دســتگاه ها، 
اقدامات مثبتی را که در گذشته انجام شده 
اســت، ادامه دهیم تا مشــکلی که حیات 
مردم سیستان و بلوچستان را تهدید می کند، 

رفع شود.
احمدرضــا لاهیجان زاده، معــاون محیط 
زیســت دریایــی و تالاب هــا نیــز در ایــن 
نشست گفت: تالاب هامون جزء مجموعه 
تالاب هایــی در دنیاســت کــه بــا بحث 
مهاجرت محیط زیســتی، مسائل اقتصادی 
و اجتماعی درگیر اســت و خشک شدنش، 
آن را تبدیل به کانون گرد و  غبار کرده است.

وی افزود: تفــاوت تالاب هامون با ســایر 
تالاب ها در این است که حقابه آن از طریق 
کشور همسایه تأمین می شود و این موضوع 
باعث اهمیت نقش دیپلماسی شده است. 
بنابراین تمام ظرفیت و ابزارها به ویژه نقش 
استانداری سیستان و بلوچستان در مراودات 
منطقــه ای از جمله توســعه و پیشــرفت 
بازارچه هــای مرزی باید مــورد توجه قرار 
بگیرد تــا نقش دیپلماســی آب در گرفتن 

حقابه تالاب هامون محقق شود.
معاون محیط زیســت دریایی تصریح کرد: 
یکــی از موضوعات مورد توجه آن اســت 
که بنــد کمال خــان در افغانســتان کاملا 
برای  واردشــدن آب به ایران ساخته شده 
و لازم اســت  دولت و وزارت امور خارجه 
در این زمینه تمام ابزارهــای خود را برای 
متوقف کردن رونــد فعالیت بند کمال خان 
بــه کار بگیرنــد. صدیقــه ترابــی، معاون 
محیط زیســت انسانی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت نیــز در این نشســت گفت: 
مادامی که دیپلماسی شفافی درباره شرایط 
موجود محیط زیستی خودمان ارائه نکنیم، 
در دیپلماســی آب تــالاب هامــون موفق 
نخواهیم بود. وی تصریح کرد: درخواست 
ارائه وضعیت  داریم   مستندســازی درباره 
تالاب هامون با جدیت  پیگیری شود؛ چرا که 
در بخــش ملــی و بین المللی نیــاز داریم 
درباره خشک شدن تالاب هامون و تأثیرات 
آن در منطقه اطلاع رســانی درستی انجام 
شود. معاون محیط زیست انسانی سازمان 
حفاظت محیط زیســت با تأکید بر اینکه در 
مذاکرات با کشور افغانستان باید نیاز ما به 
آب تــالاب هامون مورد تأکیــد قرار بگیرد، 
افزود: همچنیــن باید در بخــش داخلی، 
انســجام و راهبرد مشخصی برای پیگیری 
اهداف داشته باشیم. اگر باور و اراده واحد 
نباشــد، نمی توانیــم به موفقیت برســیم.  
نماینده معاونت راهبردی رئیس جمهور در 
این جلسه دو پیشنهاد نقش تسهیل گری و 
ایجــاد یک نهاد بین المللی و منطقه ای در 
بهبود وضعیت تالاب هامون را مطرح کرد.
نماینده وزارت امور خارجه در این جلســه 
گفــت: دیپلماســی به معنــای گفت وگو 
نیســت، بلکه   به معنای تجمیع ابزارهای 
لازم بــرای دســتیابی به موفقیت اســت. 
ایجاد ارتباطات اقتصادی و بیابان زدایی بین 
دو طرف مرز ایران و افغانســتان  می تواند 

بخشی از مسیر دیپلماسی باشد.

از تغییر جنسیت دوزیستان
 تا سردرگمی حیات وحش در زیستگاه

ایرنا: تخریب و جزیره ای شدن زیستگاه ها، تغییر جنسیت به ویژه در 
میان دوزیســتان، ســردرگمی انواع گونه ها در بــالا و پایین رفتن از 
ارتفاعات، خواب زمســتانی زودهنگام، گســترش آتش سوزی ها به علت 
خشک شدن جنگل ها و مراتع، برخی از تأثیرات تغییر اقلیم بر تنوع زیستی 
و زیستگاه ها ســت. اقلیم متنوع ایران باعث شده  انواع زیادی از گونه های 
گیاهی و جانوری در نقاط مختلف آن رشد کنند. بررسی ها نشان می دهد 
حدود هشــت هزار گونه گیاهی در کشور وجود دارد که حدود ۸۰ درصد 
تعــداد گونه های گیاهــی در تمام قاره اروپا ســت. از طــرف دیگر، تنوع 
جانوری هم در ایران چشــمگیر است، به طوری که بیش از دو هزار گونه 
جانوری در طبیعت کشور زندگی می کند، در این میان از حشره خور کوتوله 
دوگرمی گرفته تا نهنگ ۱۳۰تنی دیده می شــود که بســیار شــگفت انگیز 

است.
علاوه بر این، توان زایش زیستگاه های کشور هم باعث شده  تنوع زیادی 
از انواع گونه های گیاهی و جانوری در آن رشد کند. شاید به لحاظ وسعت، 
مناطق حفاظت شــده ایــران تا حدودی از عدد تعیین شــده در دنیا عقب 
باشــد، اما از لحاظ تنوع زیستی غنی است. امروزه در دنیا به  طور متوسط 
۱۴ درصد از مســاحت کشــورها به  عنوان مناطق حفاظت شــده شناخته 
می شود. در کشــور ما این مناطق حدود ۱۲ درصد از وسعت تمام کشور، 
یعنی حدود ۱۹ میلیون هکتار را شــامل می شود. البته برنامه حفاظت از 
تنوع زیستی جهانی کشورها را موظف کرده که ۱۷ درصد از مساحت خود 
را به مناطق حفاظت شــده ارتقا دهند که سازمان حفاظت محیط زیست 

برنامه هایی در این زمینه دارد.
با وجود این اما به دلایل مختلف در حال از دست دادن انواع گونه های 
ارزشمند هستیم. به عنوان مثال، شیر ایرانی و ببر مازندران را برای همیشه 
از دســت دادیم و یوزپلنگ آســیایی هم در آســتانه انقــراض قرار دارد. 
بر اســاس نتیجه یک مطالعه در ایران، نزدیک ۲۲ درصد از پستانداران، ۱۱ 
تا ۱۲ درصد از پرندگان، ۱۴ درصد از خزندگان و ۳۶ درصد از دوزیستان در 
معرض تهدید هســتند. البته وضعیت دنیا هم از لحاظ در خطر انقراض 
بودن انواع گونه های گیاهی و جانوری مساعد نیست. به طوری که مطابق 
آخرین آمار منتشر شده در سال ۲۰۱۹ و ارزیابی یک برنامه ۹ ساله از ۲۰۱۰ تا 
۲۰۱۹، مشخص شد حدود ۲۵ درصد گیاهان، ۲۵ درصد جانوران و حدود 
۵ درصد حشرات در معرض تهدید انقراض هستند. البته انقراض گونه ها 
مســئله جدیدی نیســت و دنیا تاکنون انقراض های زیــادی به خود دیده 
است. دانشمندان معتقدند اکنون در میانه ششمین انقراض دسته جمعی 
قرار داریم، امــا تفاوتی که انقراض های امروزی با گذشــته دارد، علت و 
به صورت دسته جمعی بودن آن است، در حالی که در گذشته علت بیشتر 
طبیعی بود. اما امروزه به علت فعالیت های انســانی مانند جاده ســازی، 
فعالیت هــای معدنی، انواع آلودگی هــا و تغییر اقلیم که موجب تخریب 

زیستگاه ها یا جزیره ای شدن آنها شد، انقراض شتاب گرفته است.
به عبارتی باز هم پای انســان در میان اســت. این خودشیفتگی بشر و 
اینکه خود را مالک اول و آخر دنیا و هر آنچه در آن است می داند، عرصه 
را بر ســایر گونه ها تنگ کرده اســت. حالا که پدیده تغییر اقلیم نسبت به 
سال های گذشته با سرعت زیادی پیش می رود و سال به سال اثرش شدت 

می یابد، قطعا تنوع زیستی را بیش از پیش در خطر نابودی قرار می دهد.
کارشــناس تنوع زیســتی درباره نقش تغییر اقلیم بر تنوع زیســتی به 
خبرنگار محیط  زیســت ایرنا گفت: تغییر اقلیــم  روی رفتار حیات وحش، 
پوشــش گیاهی و حتی فصل ها تأثیر بســیار دارد. در واقــع این تأثیر  روی 
رفتــار تولیدمثلی گونه ها، تغذیه، تغییــر در زمان و مکان بارش ها و حتی 

جابه جایی فصل ها با جدیت قابل مشاهده است.
اشــکان اشــعریون در پاســخ به اینکه این تغییرات در کجا برای انسان 
مهم می شــود، افزود: قطعا آنجایی که این تغییر رفتارها بتواند برای انسان 
خطرناک باشــد. به عنوان مثال، وقتی گونه های بزرگ تر در زیســتگاه های 
طبیعی به غذا دسترسی نداشته باشــند، به سکونتگاه های انسانی نزدیک 
می شــوند؛ روندی که اکنون درباره خرس در برخی مناطق اتفاق می افتد، 
به ویــژه در فصولی که به صــورت بیولوژیکی فصل پرخــوری این حیوان 
است، تقاضای حیوان برای غذا باعث می شود که به سکونتگاه های انسانی 

نزدیک شود و این موضوع تعارض بین انسان و حیوان را بیشتر می کند.
او ادامه داد: این روند درباره جوندگانی که خواب زمســتانی دارند هم 
صدق می کند. در واقع تغییرات فصل مانند گرم تر یا سردتر شدن حتی دیر 
و زود شدن فصول  روی چرخه طبیعی زندگی آنها اثر می گذارد. به عنوان 
مثال، اوایل پاییز در بیشــتر مناطق کشــور برف بارید ایــن برف زودهنگام 
برای بســیاری از جوندگان یعنی اینکه بروند داخل لانه هایشــان و تا آخر 
فصــل بیرون نیایند، برای برخی پرندگان مهاجر یعنی اینکه زمان شــروع 
مهاجرت یا ادامه مهاجرت است، مثلا تالاب میقان همیشه به این معروف 
بود که اولین برفی که می بارید پرندگان به پرواز در می آمدند و مسیرشان 

را ادامه می دادند.
عضو کارگــروه تخصصی اتحادیه جهانی حفاظــت از طبیعت گفت: 
حالا تصور کنید برفی که قرار بود اواخر پاییز ببارد اول پاییز باریده و دوباره 
بعــد از مدتی هوا گرم شــد. این حالت چرخه طبیعــی جانوران را دچار 
اختلال می کند، چون آنها به صورت طبیعی با گرم و ســرد شــدن هوا و 
بارش برف و باران تنظیم هســتند. بنابراین با هر خللی در روند طبیعی به 

زندگی آنها هم خدشه وارد می شود.
او افزود: یکی دیگر از اثرات تغییر اقلیم، کم بارشــی اســت که موجب 
خشک شــدن مراتع و جنگل ها و دامن زدن به آتش ســوزی ها می شــود. 
هر چند بیشــتر آتش سوزی های ما عامل انســانی دارد، اما تا حدودی در 
گســترش آتش سوزی ها مؤثر اســت. به عنوان مثال، تغییر اقلیم موجب 
شــده  فاصله بارش ها در جنگل های هیرکانی زیاد شــود، از این رو در این 
شــرایط با جنگلی خشــک مواجه هســتیم که قابلیت بروز آتش سوزی 

بیشتری دارد.
اشعریون اظهار داشت: همچنین تغییر اقلیم در زاد و ولد و حتی نحوه 
نگهداری از توله ها و گوســاله های برخی از گونه ها تأثیر می گذارد، چون 
گویی فصل ها را گم می کنند. همچنین در تعیین جنسیت دوزیستان بسیار 
تأثیرگذار اســت، چون جنســیت گونه ها در زمان تخم ریــزی به آب و هوا 
بســتگی دارد. یعنی تعادل جنس نر و ماده را بــه هم می زند، چون دما 
در زمان تخم ریزی جنســیت را تعیین می کند. حالا اگر تغییر کند نســبت 
جنسیت هم تحت تأثیر قرار می گیرد. در ایران چند گونه اندمیک دوزیست 
داریم که یکی از مهم ترین آنها ســمندر لرســتانی اســت که در معرض 
انقراض هم قرار دارد. او گفت: حتی تغییر اقلیم موجب جابه جایی برخی 
از گونه ها به ارتفاعات بالاتر می شــود. یعنی با گرم تر شــدن دمای زمین، 
برخــی گونه ها به ارتفاعــات بالاتر می روند یا زمانی کــه برف زودهنگام 
می بــارد، موجب پایین تر آمــدن برخی گونه ها از ارتفاعات می شــود. در 
مجموع ســرما یا گرمای خارج از حد طبیعی در بالا و پایین رفتن گونه ها 

به ارتفاعات اثر می گذارد.

گلایه دوباره از آمارسازی های غیر واقعی در طرح من شهردارم ۳

روز های سخت منتقدان زاکانی

نگاه گزارش خبری
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نورا حســینی: در روزی که تهران تعطیل بود، صحن شورای 
شــهر تهران تشــکیل شــد تا اعضا گزارش حسابرسی سه 
منطقه را بررســی کنند. مهدی چمران، رئیس شورای شهر 
تهران، در پاســخ به این ســؤال که چرا جلسه شورای شهر 
به دلیل تعطیلی شــهر همچنان برقرار است، گفت: گفتیم 
هرکســی نمی خواهد به شــورا نیاید و می خواستیم بگوییم 
خبرنگاران هم به صحن نیایند و ما دعوت نکردیم، خودشان 
آمدنــد. گفتیم افرادی که برای خدمــات در صحن فعالیت 
می کنند، اگر می خواهند بیایند. مجلس و شــورا نمی توانند 

در این شرایط جلسات خود را تعطیل کنند.
اما روز گذشــته باز هم برخی از اعضای شــورای شهر از 
فشار شــهرداری به اعضای منتقد شورا و موانعی که بر سر 
راه دیدارهــای مردمی ایجاد می کنند، ســخن گفتند؛ اینکه 
پاسخ برخی از پرسش ها و تذکرات را مسئول دفتر لطف االله 
فروزنــده، معاون مالی شــهردار می دهد. مهــدی اقراریان، 
رئیس کمیته نظارت شــورای شــهر تهران، گفت نجابت به 

خرج می دهند که برخی موضوعات را نمی گویند.
در چند ماه اخیر برخی از اعضای شــورای شــهر تهران 
بارها نســبت به بی توجهی شــهرداری به تذکراتشان گلایه 
کرده اند. به اعتقاد آنها شــهرداری پاســخ قانع کننده ای به 

تذکرات نمی دهند و آنها از این پاسخ ها قانع نمی شوند.
مهــدی اقراریــان روز گذشــته بــه کارشــکنی هایی که 
شهرداری تهران برای ملاقات های مردمی ایجاد کرده اشاره 
کــرد. موضوعی که پیش از این توســط جعفر شــربیانی در 

جریان بازدید از منطقه ۱۷ تذکر داده شده بود.
اقراریــان روز گذشــته اعلام کــرد که علی رغــم موانع 
ایجاد شده، این کار انجام می شود و خوشبختانه ملاقات های 
مردمی به درخواســت شــهروندان بدون حضور مجموعه 
مدیریت شــهری، د ر حال برگزاری اســت. روز گذشــته هم 
مطابق روال همیشه یکی از این ملاقات ها انجام شد و نکات 
مهمی در جریان این دیدار ثبت و طی مکاتبه ای به شــهردار 
منتقل خواهد شــد. اما در اینجا به صراحــت می گوییم که 
کارهای بزرگ نیاز به انســان های بزرگ دارد و نباید کارهای 

مسئولیت های بزرگ را به افراد کوچک و بی تجربه سپرد.
رئیس کمیته نظارت شــورا گفت: در نگاه شهردار تهران 
به مســائل، خطــری وجود دارد کــه باید اینجا بازگو شــود 
و آن اینکــه عوارضی کــه از مردم دریافت می شــود، برای 
اهداف سیاســی نبــوده و باید در راســتای خدمت به مردم 
دریافت و هزینه شــود. شــهروندان متوجــه ناکارآمدی ها 
هســتند. در بازدیدهایــی که انجام شــد متوجه شــدیم که 
مسائل بسیار کوچکی هستند که حتی شهرداران منطقه نیز 
تــوان حل وفصل آن را ندارند. برخی از بوســتان ها با بحران 
خشک شــدن درختان مواجه اند. گره هــای ترافیکی محلی 
و منطقه ای تبدیل به یک معضل جدی شــده اســت و سایر 

مواردی که باید حتما مورد توجه قرار گیرد.
انتصابات شــهردار تهــران بارها موضــوع تذکر اعضای 
شورای شهر تهران بوده، با وجود تأکید اعضای شورای شهر 
تهران به اینکــه دخالتی در انتصابات ندارند اما ورود برخی 
از مدیران که ســابقه حضور در شــهرداری تهران را ندارند، 
بدون ســابقه کار اجرائی یا برخلاف اساســنامه سازمان ها و 

شرکت ها مورد انتقاد آنها بوده است.
در جلسه روز گذشــته اقراریان به مسئله آلودگی هوای 
تهران هم اشــاره کرد و گفت: خیلی ســاده انگارانه به نظر 
می رســد که تصــور کنیــم تنهــا از طریق توســعه ناوگان 
حمل ونقــل عمومی مســئله آلودگــی هوای تهــران حل 
می شــود. البته یکی از اقدامات مهم، مؤثر و اساسی که باید 
دنبال شــود همین امر است. اما اعضای شورای شهر تهران 
می تواننــد در این زمینه ابتکار عمل را به دســت گیرند و به 
همــراه نمایندگان مردم در مجلس، اســاتید دانشــگاه ها و 

نخبگان یک نهضت مطالبه گری به راه اندازند.
اقراریان ادامه داد: شاید لازم است سفر دیگری به کشور 
چین داشــته و خوب رصد کنند که کشوری به وسعت چین 
چه اقداماتــی درخصوص هوا انجام داده اســت. در کمتر 
از چهار ســال معضــل آلودگی هوا در برخی از شــهرهای 
خود را که وضعیتی به مراتب بدتر از شــهر تهران داشــتند 
حــل کرد ه اند. تهران نیاز به یک مداخله جدی و شــجاعت 
در تصمیم گیــری دارد. یکــی از مــوارد این اســت که روند 
شــماره گذاری خودرو در تهران باید ســاماندهی شــود. این 
تعداد خودرو و موتورسیکلت در تهران تا چه زمان قرار است 
تداوم داشــته باشــد؟ یکی از اقداماتی که برخی از کشورها 
از جملــه چین انجام داده اند، محدودیت در شــماره گذاری 
خودروهاست که می تواند مورد مطالعه و بررسی قرار گیرد. 

اقدام در این زمینه شجاعت می طلبد و دوباره تأکید و تکرار 
می کنیم اقدامات بزرگ نیاز به انسان های بزرگ دارد. با افراد 

بی تجربه نمی توان اقدامات بزرگ انجام داد.

آمارسازی دروغ در طرح من شهردارم
اما روز گذشته مشــکلات اجرائی طرح من شهردارم باز 
هم موضوع تذکر اعضای شــورای شــهر تهــران بود. ناصر 
امانی، عضو شورای شهر تهران با اشاره به موضوع آمارهای 
نادرســت و شــیوه ناصحیح اجرای طرح «من شــهردارم» 
گفت: نامه ای در تاریخ بیســت وپنجم  دی ماه ســال گذشته 
به شــهرداری تهران داده شــده؛ یعنی مربوط به طرح سال 
گذشته «من شهردارم» اســت. من این نامه را در کمیسیون 
برنامــه و بودجه هم خواندم و  جناب آقــای باقری، معاون 
آقای شــهردار، هم حضور داشــتند و گفتند قبول داریم این 
طرح نواقص و مشــکلاتی داشــته اســت و قول دادند این 
نواقــص حل شــود. اما نه تنها حل نشــده، بلکه به شــکل 
گســترد ه تر و واقعا شــگفت آورتر این روش غلط و غیرقابل 

قبول ادامه پیدا کرده است.
او در ادامــه متــن را قرائت کــرد. در بخش هایی از این 
نامه که مربوط به طرح من شــهردارم ۲ بود، اشــاره شــده 
بود که این طرح دارای اشــکالات و نواقص فراوانی اســت 
و چــون هدف افزایش آمار مشــارکت کنندگان بوده اســت، 
با تعیین ســهمیه برای هر منطقه و ناحیــه و ایجاد رقابت 
عملا کیفیت مشــارکت تحت الشعاع قرار گرفت و این امر با 
ایجاد نظارت های مختلف و با تماس گســترده از طریق یک 
شماره تلفن همراه و ارســال پیامک، همه تلاش خود را به 

کار بستند.
مراجعــه به در منازل برای کســب نظر آنان درخصوص 
طرح های توسعه محلی بود ولی گزارشات دریافتی حاکی از 
عدم رعایت این موضوع در دریافت شماره تلفن های همراه 
بــود که نارضایتی هــای بحق مردمان را به همراه داشــت. 
استفاده از فرصت خدمات دیگر شهرداری از قبیل میز کنترل 
فشــار خون، دریافت تماس های ایســتگاه های آتش نشانی 
و همــکاری بــا کارت هــای رایگان کــه در نهایــت به ثبت 
غیرواقعی برخی مشــارکت ها، همراه دانش آموزان و برخی 
از رهگذران بالا بردن آمار این طرح بوده است. مجریان طرح 
برای افزایش آمار شــماره همراه از افراد نزدیک و دوســتان 
اقدام کرده و  این روند نارضایتی هایی به همراه داشت. طرح 
شــکایت ها و گزارش های مردمی از برخــی مراکز مدیریت 
شــهری تهران به شــهرداری اعلام شــد که نیاز به بررسی 

جدی دارد.
  اجــرای روش هــای غیراصولــی: متأســفانه، در برخی 
مــوارد، مجریان طرح بــدون هماهنگی و نظــارت دقیق از 
سوی شــهرداری، روش های غیر اصولی و نادرستی را برای 
جمــع آوری آمار و افزایش مشــارکت بــه کار گرفته اند. به 
عنوان مثال، بعضی از مناطق شــهری بــه اجبار از کارکنان 
و افراد وابســته به نهادهای دولتی و خصوصی درخواست 
ثبت نام و مشــارکت در طرح را داشــتند که ایــن امر نه تنها 
در افزایش کیفیت مشــارکت نقشی نداشــته، بلکه موجب 

نارضایتی شدید شهروندان شده است.
اتــلاف منابع انســانی و مالــی: با توجه بــه اینکه زمان 
و انــرژی زیــادی از نیروی انســانی شــهرداری و همچنین 
هزینه های قابل توجهی برای اجرای این طرح صرف شــده 
اســت، متأســفانه خروجی به دســت آمده متناســب با این 
هزینه ها نبوده و بهره وری مطلوبی به همراه نداشــته است. 
به  طور مشــخص، در مدت یک مــاه، با وجود ظرفیت بالای 
نیروی انسانی و تبلیغات گســترده، تنها بخش محدودی از 

مردم توانستند به  طور واقعی در طرح مشارکت کنند.
تعارض با اهداف هوشمندسازی شهر: یکی از مهم ترین 
اهداف شهرداری تهران، توسعه شهر هوشمند و استفاده از 
ظرفیت فناوری اطلاعات برای مدیریت مشارکت شهروندان 
اســت. این در حالی اســت که اجرای طرح «من شهردارم» 
به  صورت ســنتی و غیر هوشــمندانه انجام شــده و فرصت 
بهره گیــری از ابزارهــای نویــن مانند ســامانه های آنلاین و 

پلتفرم های دیجیتال را از بین برده است.
ضعف نظارت و کنتــرل اجرائی: فقدان نظارت دقیق بر 
روند اجرای طرح و عدم پاســخ گویی مناسب به شکایات و 
گزارشــات مردمی، یکی از مهم ترین دلایل ناکامی این طرح 
محســوب می شود. بسیاری از شــهروندان که با روش های 
نادرست مواجه شده اند، شکایت خود را اعلام کرده اند، اما 
تاکنون اقدام مؤثری برای رفع این مشــکلات انجام نشــده 

است.

عضو شــورا گفت: روز چهارشــنبه و پنجشنبه که تهران 
بــه دلیــل آلودگی هــوا تعطیل بــود، کارکنان شــهرداری 
مجبور بودند در خیابان بچرخند و شــماره گیر بیاورند! روی 
پروژه هایی که قبلا مشــخص شده تأیید بگذارند و آمار را بالا 
ببرند. اگر تذکر نمی دادیم، اگر نامه نمی دادیم، اگر به عنوان 
اعضای شورا مطلع نمی شدیم، اگر داد کارمندان شهرداری 
بلند نمی شد، اگر معتمدین محل اطلاع نمی دادند، می گفتیم 
خبر نداشتیم اما ما یک سال پیش این تذکر را دادیم و به آن 
توجه نشــد. آقای باقری گفتند تخلف شده و استثنا ست. اما 
ثابت شــد بنای طرح بر این نوع جمع آوری شــماره از مردم 
است! حالا شما منتشــر کنید سه میلیون شرکت کردند، چه 
فایده! این روش را قطع کنید. روشی که نارضایتی شهروندان 

و کارکنان شهرداری را به دنبال دارد، متوقف کنید.

تاریکی معابر به اتوبان امام علی رسید
امــا تاریکــی بزرگراه های تهران باز هــم موجب نگرانی 
برخی از اعضای پارلمان محلی شــهر تهران شــد. ســوده 
نجفی، عضو هیئت رئیســه شورای شــهر تهران، یادآور شد: 
یکی از مــواردی که این روزها در کشــور مطرح می شــود، 
موضــوع ناترازی هــای حوزه انرژی اســت که بــا توجه به 
انرژی مورد نیاز مشترکین خانگی شاهد قطعی برق هستیم 
کــه این قطعی برق، علاوه بر واحدهای مســکونی در برخی 
از اتوبان هــا و بزرگراه هــا وجود دارد و قطعــی برق چراغ 
راهنمایــی تقاطعات و همچنین اعمال طرح خاموشــی در 
معابر بزرگراهی در شب و ساعات تاریکی هوا، علاوه بر تشدید 
بی نظمی ترافیــک، موجب افزایش تصاعدی آمار تصادفات 
و تشــدید خســارات جانی و  مالی وارده بــه حادثه دیدگان 
می شــود و پلیس راهور با خاموشــی در بزرگراه ها به دلیل 

خطرات احتمالی مخالف است.
به گفته نجفی، یکــی از راه ها برای جلوگیری از خطرات 
ناشــی از خاموشــی چراغ در اتوبان ها، اســتفاده از علائم 
راهنمایــی و رانندگی و شــبرنگ اســت که متأســفانه این 
موضوع در اتوبان های شــهر تهران دیده نمی شود و ممکن 
اســت موجب حادثه برای شهروندان شود. لذا از شهرداری 
تهران می خواهم با همکاری پلیس راهور نســبت به نصب 
علائم هشــداری و شــبرنگ که یک روش معمول علمی و 

مورد استفاده در بسیاری از کشور ها است، اقدام کند.
عضو هیئت رئیســه شــورای اسلامی شــهر تهران گفت  
براســاس آمارهــا، بزرگراه های شــهر تهــران ۶۱ درصد از 
تصادفات فوتی هشــت ماهه امســال این شــهر را به خود 
اختصاص داده اند و ۵۷ درصد از این تصادفات نیز در شب و 

ساعات تاریکی هوا به وقوع پیوسته است.

شورا به دنبال معاون امور مناطق
در این جلســه، اعضای شورای شــهر تهران حسابرسی 
«شــهرداری منطقــه ۱۴ برای ســال مالــی ۱۴۰۰و ۱۴۰۱» را 

تصویب کردند.
ناصر امانی در قرائت بندهای تکلیفی گزارش حسابرسی 
منطقــه ۱۴ گفت: پیش از این تأکید شــده بــود که در حین 
بررسی گزارشــات حسابرســی حتما خزانه دار شهرداری یا 
معاون مالی حضور داشــته باشند که این مهم محقق نشده 

است.
او با اشــاره به حساب های بانکی راکد و کم گردش، اقلام 
راکــد و ســنواتی و همچنین صورت های ریــز مؤدیان بابت 
عوارض نوســازی و پسماند از شــهرداری تهران درخواست 
کرد  نسبت به تعیین تکلیف امور مالیاتی و تهیه سیستم های 
کنتوری داخلی اقدام کند. در یکی از بندهای حسابرسی قید 
شده که شهرداری منطقه بیش از سقف مجازی که شورای 
شــهر تعیین کرده اقساط بیشــتری به مؤدیان داده است که 

باید این مهم بررسی شود.
علوی، دیگر عضو شــورای شــهر تهران، نیز در واکنش 
به گــزارش حســابرس با تأکید بــر اینکه عمده مشــکلات 
قرائت شــده در گزارش همه مناطق دیده می شــود، گفت: 
ای کاش معاون امور مناطق داشــتیم تا حداقل مشکلات را 
به او گفته و پیگیری می کردیم و به نظر می رسد باید تدبیری 
شود تا حتما فردی از معاونت امور مناطق در جلسه حاضر 

شود تا پاسخ گو باشد.
اقراریان، دیگر عضو شــورای شــهر، نیز با تأکید بر اینکه 
معاون امور مناطق کجاســت، گفت: تا حالا چند عضو شورا 
اعم از منتقدین، محبین و دوستداران آقای زاکانی تاکنون این 
نبود معاون امور مناطق را تذکر دادند، اما فایده ای نداشــته 

است و باید فکری به حال این موضوع کرد.


